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ªvaiþerul românesc
pentru dronele ruseºti

E
venimentul de la Plauru
putea fi evitat dacã facto-
rii de decizie din MApN
ºi-ar fi fãcut treaba. Mai
bine spus, dacã Statul
Major al Armatei Româ-
ne ar fi dispus dislocarea
sistemelor mobile de

apãrare antiaerianã Gepard în zona de
graniþã cu porturile ucrainene Reni ºi
Ismail, pentru a evita orice penetrare a
spaþiului naþional aerian.

Referitor la acest aspect, senato-
rul Nicu Fãlcoi (USR), vice-
preºedinte al Adunãrii Parlamenta-
re a statelor membre NATO, fost pi-
lot de vânãtoare în Forþele Aeriene
Române, ne-a spus: �Nu s-a fãcut ce
trebuia sã se facã în perioada asta.
La faþa locului, în zona respectivã,

trebuie sã ai un radar mobil ca sã de-
tectezi dronele care intrã în spaþiul
aerian naþional. De exemplu, avem
niºte sisteme Gepard, care au la
bord radare mobile ºi care sunt spe-
cializate pe doborârea unor astfel de
drone. Eu am fost ferm convins cã
sunt deja acolo, în zona respectivã,
ºi cã, atât timp cât ruºii au început
bombardamente la câteva sute de
metri de cetãþenii noºtri, ai dus tot
ce trebuie ca sã fii pregãtit sã inter-
vii în caz de nevoie. Nu gãsesc nicio
explicaþie logicã pentru faptul cã sis-
temele Gepard nu sunt la faþa locu-
lui, în zona de graniþã cu porturile
ucrainene de la Dunãre.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 3)

Cu ricºa
în zid

M
ã întreb dacã limba chine-
zã are o zicalã echivalentã
cu aceea din limba româ-
nã: �a intra cu oiºtea în

gard�. Mai ales cã, de curând, o echi-
pã de proletari din R.P. Chinezã chiar
a reuºit o performanþã epocalã. În gra-
ba lor de a croi o scurtãturã cãtre ºan-

tierul unde lucrau, au
luat un excavator ºi
au fãcu t o gaurã
într-un zid. Problema
era cã aceea nu era o
construcþie oarecare,
ci o porþiune din Ma-
rele Zid Chinezesc.
Acum respectivii

probabil cã vor cunoaºte pe dinãuntru
sistemul penitenciar al marelui con-
ducãtor Xi.

Sã ne întoarcem la chestiune. Nu
veþi gãsi multe informaþii despre asta
în presa de la noi, aºa cã vã propun sã
ne uitãm puþin la situaþia economiei
Chinei comuniste. Care este pe cale sã
ajungã pe butuci. (Cumse traduce asta
în limba chinezã?).

Anul trecut, regimul comunist
chinez, care era obiºnuit sã raporte-
ze rate de creºtere stratosferice, a
prezidat peste o creºtere a econo-
miei de circa 3 la sutã. Pare accep-
tabil în multe state din Vest, dar de-
parte demodelul de creºtere cu care
tiranii de la Pekin au reuºit sã îºi
cumpere pacea socialã timp de 40
de ani.

Mai grav este altceva. Se înmulþesc
semnele cã economia Chinei �popula-
re� este clãditã pe fundaþii de carton,
speculative. Iatã cazul pieþei imobilia-
re. Þara s-a umplut de clãdiri ca ciu-
percile dupã ploaie. Unele extrem de
înalte. Cine are însã nevoie de ele? Fo-
arte puþini. Bani mulþi aruncaþi pe Apa
Sâmbetei. (Mã ajutã cineva cu
traducerea?)

În 2021, un zgârie-nori din Shen-
zen a trebuit evacuat dupã ce a înce-
put sã se clatine. În Tianjin un alt
zgârie-nori, de 600 de metri înãlþime,
zace abandonat de ani de zile. Alte
construcþii înalte stau goale ori au fost
demolate. Anul acesta Evergrande,
cea mai mare companie imobiliarã
din R.P. Chinezã a dat faliment,
lãsând în urmã o gaurã de 81 de mi-
liarde de dolari.

Scrisul este pe perete, însã priete-
nii noºtri, politicienii români, se fac
cã nu vãd nimic. Sunt curios dacã ci-
tesc mãcar buletinele economice ale
instituþiilor pe care le pãstoresc. Re-
publica Popularã Chinezã nu a ajuns
nici în 2022 între primele zece desti-
naþii pentru exporturile firmelor rom-
âneºti. Nici nu este de mirare, pentru
cã piaþa chinezã este extrem de difici-
lã. Nici mãcar ca sursã a importurilor
R.P. Chinezã nu se aflã în primele cin-
ci state din care România aduce pro-
duse.

(continuare în pagina 9)

Boala educaþiei: vorbã multã,
fapte puþine

U
n nou an ºcolar a debutat ieri.
Elevi, profesori, pãrinþi ºi po-
liticieni au marcat momentul,
fiecare cum a putut ºi cum s-a

priceput. Speranþele sunt în continua-
re mari, dar puþine se împlinesc. Star-
tul în noul an ºcolar a demonstrat, din
nou, cã educaþia suferã din cauza ex-
cesului de vorbe goale ºi a puþinãtãþii
faptelor concrete.

Un subiect delicat a fost abordat
încã din prima zi de ºcoalã. Preºedin-
tele Klaus Iohannis a anunþat cã a de-
cis sã includã subiectul consumului
de droguri în rândul tinerilor pe ordi-
nea de zi a urnãtoarei ºedinþe CSAT.
Iohannis a participat alãturi de mini-
strul Educaþiei, Ligia Deca, ºi de pri-
marul sectorului 1, Clotilde Armand,
la festivitatea de deschidere a anului
ºcolar la ªcoala gimnazialã 162 din
Capitalã. Preºedintele a declarat:

�Vreau sã mã refer acum la un feno-
men alarmant, cel al consumului de
droguri în rândul tinerilor. Este o pro-
blemã care preocupã din ce în ce mai
mult societatea noastrã ºimã bucur cã
existã un interes crescut pentru a
încerca sã gãsim soluþii pentru a com-
bate acest flagel. m decis sã includ pe
ordinea de zi a urmãtoarei ºedinþe a
Consiliului Suprem de Apãrare a Þã-
rii acest subiect. Efectele, amploarea,
provocãrile societale ale consumului
de droguri,mai ales de la vârste frage-
de ºi în ºcoli, sunt o provocare serioa-
sã la adresa siguranþei individuale ºi
naþionale. În acelaºi timp, vreau sã su-
bliniez importanþa comportamentelor
preventive ºi responsabile. Este cru-
cial ca tinerele generaþii sã înþeleagã
încã de la o vârstã fragedã pericolele
ºi consecinþele dramatice ale consu-
mului de droguri, alcool ºi tutun. Prin

educaþie ºi conºtientizare, putemcon-
strui o barierã solidã împotriva ace-
stor ameninþãri. De asemenea, este
vital sã implementãm programe de
educaþie pentru sãnãtate în ºcoli, care
sã le ofere elevilor toate informaþiile
ºi instrumentele necesare pentru a
face singuri alegeri sãnãtoase�.
Preºedintele a afirmat cã avem în
sfârºit legi ale educaþieimoderne care
transpun în practicã viziunea proiec-
tului �România Educatã�, remarcând
cã o Românie competitivã se poate
realiza numai printr-o educaþie de ca-
litate, accesibilã tuturor elevilor ºi
studenþilor: �Sunteþi primele genera-
þii care vor beneficia de reformele
aplicate odatã cu noul cadru legislativ
care urmãreºte obiective îndrãzneþe.

OCTAVIANDAN
(continuare în pagina 11)

Norocul cu deficienþe de
vedere, noua ”emblemã”
a tricolorilor

E
chipa naþionalã, intratã în zo-
diacul norocului cu deficienþe
de vedere, are azi o nouã oca-
zie sã-ºi consolideze locul al

doilea, care o duce direct la Campio-
natul European de anul viitor. Cele
trei puncte din meciul cu Kosovo pot
fi capitale. Fãrã sã piardã în meciurile
din grupã, echipa noastrã a reuºit sã
ridice un val de critici din cauza jocu-
lui prestat, unul absolut înfiorãtor
estetic ºi tehnico-tactic. Selecþioneru-
lui i s-a pus deja eticheta de norocos
(mai mare decât tatãl sãu, graþie cãru-
ia a ajuns în aceastã funcþie) ºi nici
chiar calificarea la turneul final din
Germania nu va reuºi sã o înlãture. Un
privitor neutru ar putea sã se declare

nelãmurit, ani de zile s-a vorbit despre
eficienþã în detrimentul spectacolului,
iar când aceasta a apãrut, schioapã
cum e, lumea este nemulþumitã. Ca în
toate ºi în acest caz existã o cale de
mijloc, dar e greu de crezut cã actua-
lul lot cu actualul antrenor o vor gãsi.
Un lucru trebuie remarcat, chiar dacã
Edward Iordãnescu îºi continuã di-
scursurile fãrã sare ºi piper, precum
jocul echipei, jucãtorii cu un plus de
personalitate au început sã miºte în
front în ceea ce priveºte declaraþiile.

Dupã egalul norocos cu Israel, Ior-
dãnescu a declarat: �Mulþumim publi-
cului. Mi-aº fi dorit sã le fi putut oferi
mai mult. Suntem foarte conºtienþi de
cum a dercurs jocul. Dacã gestionam

mai bine, puteam câºtiga, dar puteam
ºi pierde. Încrederea mea în grup rãm-
âne intactã, sunt încrezãtor cã vom
merge laEuro. Adevrsarul a avutmul-
tã calitate individualã. Înprima reprizã
am fostmulþumit, dar în repriza a doua
au fost multe greºeli ºi am cedat-o.
Ãºtia suntem, dar eu am încredere în
grup. Toatemeciurile sunt importante,
Kosovo a revenit cu Elveþia, a fãcut
punct. Noi mergem mult pe coeziune,
pe grup, pe spirit,,dar trebuiemai mult
curaj. Trebuie sã ne recuperãm foarte
bine ºi sã facem un rezultat pozitiv cu
Kosovo�.

OCTAVIANDAN
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Incidentul cu drona ruseascã ce a cãzut
pe teritoriul românesc, la Plauru - comu-
na tulceanã Ceatalchioi nu este primul
în care aparate de zbor din Federaþia
Rusã sau din altã parte penetreazã lejer
spaþiul aerian naþional, în ciuda dotãri-
lor cu care se laudã Ministerul Apãrãrii
Naþionale cã a înzestrat Armata Rom-
ânã, dotãri printre care s-ar numãra ºi
radare foarte performante, de ultimã ge-
neraþie. Ceea ce se întâmplã în spaþiul
nostru aerian dupã declanºarea ilegalã
de cãtre Federaþia Rusã a agresiunii din
Ucraina nedemonstreazã cã autoritãþile
sunt depãºite de situaþie în cazul unor
incidente ºi cã, în special în cazul drone-
lor, pe cetãþenii din zonele limitrofe gra-
niþei de est ºi de nord îi pãzeºte doar di-
vinitatea de o eventualã tragedie. Pen-
tru cã, aºa cum spunea în urmã cu un an
ºi jumãtate generalul de brigadã Con-
stantin Spânu, purtãtorul de cuvânt al
Ministerului Apãrãrii Naþionale, dronele
zboarã la înãlþimimici ºi suntaproape im-
posibil dedetectat pe radar.Cu toateace-
stea, nimic nu împiedicã Forþele Aeriene
Române sã desfãºoare zboruri la înãlþimi
mici pentru a descuraja orice încãlcare a
spaþiului aeriannaþional, aºacumefectu-
eazã în aceste zile, dupã incidentul din 4
septembrie 2023. Chit cã, pentru a se
acoperi ºi a elimina suspiciunile referito-
are la incidentul cu drona, oficialii Forþe-
lor Aeriene susþin cã aceste zboruri de
antrenament la înãlþimi mici au fost
programate în urmã cu un an.

Un an ºi jumãtate de
incidente în spaþiul aerian
naþional, nicio demisie

N
u este primul incident în care rachetele ruseºti ar fi cãzut în spaþiul
NATO. În mai, o rachetã a cãzut pe teritoriul Poloniei. Potrivit pre-
sei poloneze, este foarte probabil ca aceea sã fi fost o rachetã rusea-
scã lansatã de pe teritoriul Belarusului cãtre Ucraina.

În urmã cu o lunã, în 3 august, autoritãþile din Ceatalchioi/jud.Tulcea au
spus cã au vãzut drone ruseºti deasupra României, parte dintr-un atac asupra
portului Ismail. Ministerul Apãrãrii a negat informaþiile, spunând cã nu a gã-
sit dovezi concrete.
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